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مهم ترین علائم سویه های جدید کرونا 
معاون آموزشی گروه بیماری های عفونی بیمارستان 
مســیح دانشــوری، خســتگی و گرفتگی صدا و 
درگیری دســتگاه تنفســی فوقانی را از مهم ترین 
علائم ســویه های جدید عنوان کرد و گفت: در این 
سویه های جدید، درگیری ریوی زیادی وجود ندارد.

فارس نوشت: پیام طبرســی معاون آموزشی گروه 
بیماری هــای عفونی و گرمســیری بیمارســتان 
مسیح دانشوری اظهارکرد: سویه های جدید همان 
اومیکرون هســتند با این تفاوت که تغییر شــکل 

دادند.
وی با تأکید بر اینکه واکسیناســیون کامل، جلوی 
بیماری های شدید و بستری شدن را می گیرد افزود: 
آنچه که در کشــور چین اتفــاق افتاده با بقیه دنیا 
فرق می کند چون در چین، سیاســت صفر حاکم 
بود و مردمانش کرونا نگرفتند اما در کشــور ما ۹۰ 
درصد مردم کرونا را تجربه کردند و به همین دلیل 
هم هر ویروســی که وارد چین شــود یک ویروس 

جدید است.
این متخصص عفونی ادامه داد: از آنجایی که ایمنی 
واکســن به تنهایی کفایت نمی کند لذا کسانی که 
واکسن زدند و یک بار هم کرونا گرفتند سد دفاعی 
بدنشان در مقابل کرونا بالاتر از کسانی است که تا 

به حالا کرونا نگرفتند و فقط واکسن زدند.
طبرسی تزریق دز یادآور )دز چهارم( را برای کسانی 
که بیماری زمینه ای و ضعف سیستم ایمنی دارند 
ضروری خواند و گفت: افراد معمولی که سیســتم 
ایمنی بدن شان سالم است اگر سه دز تزریق کردند 
کفایت می کنــد و دیگر نیازی به تزریق واکســن 

ندارند.
وی همچنین خســتگی و گرفتگی صدا و درگیری 
دســتگاه تنفســی فوقانی را از مهــم ترین علائم 
سویه های جدید عنوان کرد و گفت: خوشبختانه در 
این سویه های جدید، درگیری ریوی زیادی وجود 

ندارد.

ساخت پل پیاده راه گیشا منتفی شد
سه سال از برداشــتن پل گیشا می گذرد، پلی که 
برای تهرانی ها خاطره انگیز بود، برداشته شد تا سازه 
گیشا با »پل ســبز زندگی« با الهام از پل طبیعت 
جابه جا شــود، اما حالا آن گونه که مشخص است؛ 
این پل قدیمی به خاطره ها پیوســته چرا که قرار 
نیست هیچ پل دیگری چه برای سواره و چه پیاده 

به جای آن ساخته شود.
ایسنا نوشت: آخرین روز خرداد ماه سال ۹۸، پروژه 
شــهرداری تهران برای برداشــتن پایه و عرشه پل 
گیشای ۳۷ ساله، آغاز شد چراکه مسئولان شهری 
بر آن شده بودند که برای کاهش حجم بار ترافیکی 

به جای پل، زیرگذر احداث کنند.
صفا صبوری دیلمی معــاون وقت فنی و عمرانی 
شــهرداری تهــران، آن زمــان در مــورد چرایی 
جمع آوری پل به ایسنا اعلام می کند: پل گیشا دو 
خط عبوری داشت و به دلیل محدودیت خطوطی 
ترافیکی ظرفیت تردد خوبی نداشــت که در این 
مورد شــبیه پل ســتارخان بود؛ اما توانستیم پل 
ســتارخان را به دلیل شرایطی که داشت تعریض 
کنیم، در حالیکه پل گیشــا امکان آن را نمی داد 
که به لحاظ فیزیکی یک لاین به آن اضافه شــود 
و بــا احداث ایــن زیرگذر به جای پل گیشــا که 
دارای ســه خط عبوری است شاهد بهبود تردد و 
تسهیل ترافیک در مسیر شرقی ـ غربی و بالعکس 
خواهیم بود و در ارتفاع نیز قرار اســت پل قدیمی 
جمع آوری شود و ســازه آن پس از ایمن سازی با 
شــکلی جدید به عنوان »پل ســبز زندگی« برای 
پیاده روی و ایجاد مکانی برای مکث شــهروندان 

به محل بازگردد.
وی با اشــاره به این که این یک سازه ۴۰ ساله و به 
یک نشانه شــهر تبدیل شده است، اظهار می کند: 
پل گیشا قسمتی از تاریخ مهندسی شهر است که 
مردم با آن خاطره دارند و نباید این خاطره معاصر 
را از بین ببریم. به همین دلیل بعد از آن که زیرگذر 
ساخته شد قسمت هایی از این پل دوباره در محل 

فعلی نصب می شود.
قرار بود پل نوســتالوژیک تهران با شــمایل جدید 
با الهام از پل طبیعت، به گیشــا برگــردد اما این 
اتفاق رخ نــداد و با اینکه زیرگــذر افتتاح و مورد 
بهره برداری قرار گرفت، اما مســئولان این حوزه، 
تاریخ جدیدی از بازگشت سازه پل گیشا ندادند، تا 
اینکه با روی کار آمدن مدیریت شــهری جدید، نه 
تنها موضوع پل جدید بلکه زیرگذر گیشا نیز ابعاد 
پیچیده تری به خود گرفت؛ چراکه به گفته برخی از 
مدیران شهری عدم دسترسی به محله نصر نه تنها 
گره ترافیک اهالی محل را باز نکرده؛ بلکه مسیر آنها 

دورتر و پرترافیک تر نیز شده است.
به گفته وی، برای اینکه با فلز پل، یک ســازه دیگر 
طراحی شود؛ مشاوران را فراخوانده و حتی قطعات 
را به آزمایشــگاه فولاد فرستادند اما نتیجه بررسی 
مشاوران و آزمایشات نشان داد که این فلز یا فولاد 
قابلیت اســتفاده در پروژه های سازه ای و بارگذاری 
سنگین که خودرو یا انسان از آن عبور کند را ندارد؛ 
پس موضوع ساخت »پل سبز زندگی« با استفاده از 

فلز پل گیشا از برنامه شهرداری حذف شد.
وی در مورد ساخت »پل سبز زندگی« نیز گفت: در 

حال حاضر ساخت این پل توجیهی ندارد.
وی ادامه می دهد: جمع بندی ها تا این لحظه به این 
نتیجه رســیده اســت که یک دور برگردان قبل از 
گیشا ایجاد شــود تا دسترسی افرادی که به کوی 
نصر قطع شــده، دوباره ایجاد شــود تا شهروندان 
با اســتفاده از این دور برگــردان که به صورت غیر 
همسطح خواهد بود، به محله کوی نصر وارد شوند.

خبر

ادامه جنجال های یک فیش نجومی
جنجال های رسانه ای پیرامون حقوق نجومی دختر نرگس 

معدنی پور عضو شورای شهر تهران ادامه دارد.
ایسنا در این باره نوشت: با اینکه رابط رسانه ای این عضو شورای 
شهر تهران در مصاحبه اش عملا مبلغ منتشره در کانال های 
خبری را تایید می کند و جذب دختر این عضو را یک قاعده 
می داند اما جای سوال است که این اعضای شورای شهر که با 
شعار مبارزه با رانت وارد ساختمان شورا شدند و حتی چندی 
پیش منتقد حضور داماد شهردار تهران در پست های مدیریتی 
بودند، چرا امروز همــان روش را انتخاب کرده و یکی از آنها 
دخترش را در پستی به کار گرفته و مابقی اعضا نیز سکوت 
کردند؟بعد از انتشار اخباری مبنی بر انتصاب همسر عضو فعلی 
شورای شــهر تهران و انتشار حکم جذب عضو شورای شهر 
فعلی در شهرداری تهران، به تازگی فیش حقوقی دختر ۲۰ 
ساله یکی از اعضای شورای شهر تهران در کانال های خبری 
منتشر شد. بر اساس تصاویری که از فیش حقوقی ماه آذر وی 
و صفحه شناسنامه اش منتشر شده، میزان حقوق دریافتی او 
در این ماه، بیش از ۲۶ میلیون تومان است، این در حالی است 
که اعضای شورای ششم در روزهای اولی که به صندلی های 
ســبز شــورا تکیه دادند، مصوبه تعارض منافع را که دردوره 
پنجم شورای شهرتصویب شده بود را اصلاح کرده و اعضای 
شورای شهر را نیز مشمول این مصوبه کردند به گونه ای که بر 
اساس مصوبه اعضا به کارگیری بستگان اعضای شورای شهر 
در طی دوره مسئولیت شــان در شهرداری و واحدهای تابعه 
و شورای شهر ممنوع است!با گذشت چند روز از انتشار این 
فیش حقوقی و سکوت عضو شورای شهر در مورد به کارگیری 
دخترش در شــورا آن هم با حقوق چند ده میلیون تومانی، 
بالاخره مهدی چمران رئیس شورای اسلامی شهر تهران در 
گفت وگویی اعلام کرد کسی که عضو شورای شهر می شود، 
می توانند رئیس دفترش را با خودش بیاورد. این عضو شــورا 
هم دخترش را برای این کار با خود به شــورای شــهر آورد.

وی در مورد مبلغ بالای فیش حقوقی منتشر شده از دختر 
این عضو با بیان اینکه به دلیل اینکه رئیس دفتر یک سری 
وظایف خاص دارد جایگاهش بالاتر از یک کارمند است، اما 
براساس تصمیمات گرفته شده فیش حقوقی این خانم ماه 
آینده اصلاح می شود و بر اساس جدولی که در شورا وجود دارد 
باید حقوق و مزایا دریافت کند. اعلام می کند: امسال حقوق 
نیروهای قراردادی شهرداری افزایش خوبی بر اساس قانون کار 
پیدا کرد که این افراد هم چون قرارداد خدمات اداری شــهر 
داشتند شامل این افزایش حقوق شدند اما افرادی که مسوول 
دفتر هستند حدود ۱۵ تا ۱۶ میلیون حقوق دریافت می کنند 
و وقتــی این خبر را دیدم موضوع را پی گیری کردم و گفتند 
این فرد حقوق عقب افتاده داشته و به همین دلیل این میزان 
حقوق را دریافت کرده اســت. حالا چرا حقوق این فرد عقب 
افتاده داشــته، باید این موضوع هم بررسی شود.وی با تاکید 
بر اینکه این افراد کارمندان موقت هســتند و بعد از ۴ سال 
باید بروند، اما اگر عضو جدید شورا بخواهند می تواند از آن ها 
اســتفاده کنند و یا اگر بخواهند این افراد به شهرداری بروند 
باید مراحلی مثــل دادن امتحان و ... را طی کنند، می گوید: 
بنده و برخی از اعضای شورای شهر با خودمان مسوول دفتر 
نیاوردیم و از نیروهای شــورا استفاده کردیم.با وجود واکنش 
رئیس شــورای شهر به این موضوع اما عضو شورا که رئیس 
کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورا نیز هست به تماس های 
تلفنی خبرنگار ایسنا، پیرامون شفاف سازی از این موضوع پاسخ 
نداد و نهایتا رابط رســانه ای این عضو به جای او به ابهامات 
پاسخ داد و مصطفی خدابخشی با اشاره به حواشی ایجاد شده 
پیرامون استخدام یکی از نزدیکان این عضو شورا در مجموعه 
شورای اسلامی شهر تهران اظهار کرد: متاسفانه عدم آگاهی 
برخی از افراد نســبت به قوانین داخلی شورا و آئین نامه های 
جاری آن باعث شده تا نوعی رفتار هیجانی که هیچ سنخیتی 
با فضای حرفه ای رسانه ندارد، شکل گرفته و اظهار نظرهایی 
یک جانبــه و دور از واقعیت فضا را غبارآلــود کند.وی ادامه 
می دهد: متاسفانه از سال ها پیش فضایی در اتمسفر رسانه ای 
مدیریت شهری ایجاد شده که به هیچ عنوان مبتنی بر اصول 
حرفه ای رسانه و اطلاع رسانی دقیق نیست و همین موضوع 
باعث گردیده تا هر از چندگاهی برخی از افراد که خود را دارای 
کانال های خبری می دانند اقدام به خودنمایی کرده و دست به 
انتشار اخباری بزنند که بخش کوچکی از آنها درست است.

وی در ادامه توضیحات خود اظهار کرده اســت که بر اساس 
آئین نامه های داخلی شورای شهر تهران هر نماینده با ورود به 
مجموعه شورا می تواند یک نفر مسئول دفتر و یک راننده را 
جذب نماید که مورد وثوق و اعتماد کامل عضو باشــد، هیچ 
منعــی هم برای جذب این افراد از بین اقوام و نزدیکان عضو 
وجود ندارد.این مشاور رسانه ای عضو شورای شهر تهران با بیان 
اینکه افراد به عنوان مسئول دفتر در هرکدام از دفاتر علاوه بر 
آشنایی به اصول دفتری و کامپیوتری، باید امین و بسیار قابل 
اعتماد باشند، گفت: امانت داری و اعتماد رکن اصلی انتخاب 
افراد به عنوان مسئول دفتر است و دفاتر نمایندگان یکی از 
حساس ترین نقاط فعالیتی در شورای شهر به حساب می آید، 
لذا ضروری است تا افرادی در این حوزه به کارگیری شوند که 
ضمن برخورداری از حفاظت گفتاری تمایلی به اســتفاده از 
جایگاه موجود برای رسیدن به مقاصد شخصی نداشته باشند.

وی تاکید می کند: به همین دلیل اعضای شورا همواره امین 
ترین و نزدیک ترین افراد به خود را برای مسئول دفتری انتخاب 
می کردند و انتخاب افرادی همچون اقوام و نزدیکان درجه یک 
اعضا در ادوار گذشته به همین منظور بوده است. لذا حضور 
دختر خانم معدنی پور در جایگاه مسئول دفتری موضوع جدید 
و خارج از قائده و قانون نبوده اســت. هرچند که این مسئله 
به دلیل آئین نامه داخلی شورا ربطی به مصوبه تعارض منافع 
نــدارد، ولی از آنجایی که این انتخاب در ابتدای دوره صورت 
گرفته و اضافه شدن آیتم های جدید به مصوبه تعارض منافع 
چند ماه بعد از شــروع دوره مدیریت شهری ششم صورت 
گرفت و به تصویب رســید، از نظر مصوبه فوق نیز هیچگونه 
منعی ندارد.وی با اشاره به فیش حقوقی منتشر شده از مسئول 
دفتر عضو شورای اسلامی شهر تهران گفت: حقوق پرداختی 
تمامی کارکنان در شورای اسلامی شهر تهران براساس نظام 
اداری شورا بوده و توســط امور اداری شورا نظارت و کنترل 
می شود. حقوق مسئولین دفاتر تمام اعضا به عنوان نیروهای 
دبیرخانه نیز بصورت یکســان و براســاس نظام اداری شورا 
می باشد و هیچ کدام از اعضای شورای شهر در این خصوص 

دخل و تصرفی ندارند.

گزارش 

دیگر  حــالا  بهادری:  مهســا  همدلی| 
شــهرهای زیادی از ایران بــه علت برودت 
هوا تعطیل هستند و بخش هایی هم توانایی 
استفاده از گاز را ندارند و با مشکل سرمای 
دوچندان دست و پنجه نرم می کنند. برای 
بررســی وضعیت انرژی مصرف ســوخت و 
تعطیلــی اداره ها و مــدارس به گفت وگو با 
محیط زیست  کارشــناس  محمدی،  عباس 

پرداختیم که در ادامه می خوانید.
محمــدی درباره علــت بــروز قطعی گاز 
و تعطیلــی چند اســتان کشــور می گوید: 
»دو موضــوع وجــود دارد که بــه موازات 
یکدیگــر باعث ایجــاد چنین مشــکلاتی 
شــده اند اولین موضوع که بــه نظر من از 
همه مهم تر اســت به ســوء مدیریت کلان 
در سطح مســئولین دولتی باز می گردد و 
البته وضعیت یک ســری از تحریم ها که تا 
حد زیادی قابل اجتناب بود، درســت است 
که بخشی از آن ها ظالمانه است اما به نظر 
مــن خیلی از آن مواردی کــه بر ما اعمال 
شــده با کمی مدارا و رایزنی قابل اجتناب 
بود؛ اما ما نتوانستیم با دنیا مراوده و تعامل 
مناسبی داشته باشــیم و در بهره برداری از 
گاز و از همه مهم تر اســتفاده بهینه از گاز 
و ســایر منابع انرژی به یک تعادلی برسیم. 
برای مثال ما در نیروگاه هایمان که به طور 
مثــال ۳۰ تا ۴۰ درصد مصــرف انرژی در 
آن جاها رخ می دهد، یک مشــکل اساســی 
داریم و آن هم این اســت کــه فناوری ای 
که ما داریم نشان می دهد راندمان سوخت 
فعالیــت نیروگاه های ما با ۳۰ درصد انرژی 
اســت؛ یعنی ۷۰ درصد انــرژی ای که در 
نیروگاه های ما مصرف می شود، می سوزد و 
به صورت حرارت وارد کره زمین می شــود؛ 
یعنــی ما به جای اینکه بــرق تولید کنیم، 
کره زمین را گرم می کنیم، علت این ماجرا 
این اســت که ما بــه فن آوری های جدید 
دسترســی نداریم، تا به شرایط موجود هم 
اعتراض می کنیم، مسئولین بهانه تحریم ها 
را به میان می آورند، درست است؛ ولی چرا 
در دنیا، یکی، دو کشور درگیر این تحریم ها 
هســتند؟ من این را ضعف بزرگ سیاست 
خارجی می دانم. یا مثلا در جنوب کشــور 
و موقعیت هایی که منابع نفتی وجود دارد، 
مقدار زیادی گاز فلِرِ ســوخته می شود که 
میزان آن بســیار زیاد است و این اتفاق در 
اطراف اهواز و مسجد سلیمان، شبانه روز در 

حال رخ دادن است.«
او درباره عــدم توانایــی در بهره برداری از 
گازهای فلــر می گوید: »مــا نمی توانیم از 
گازهای فلر بهره بــرداری کنیم و علت این 
ماجرا هم این اســت که وقتی می خواهند 
از یک چاه نفت اســتفاده کنند، به آن گاز 
تزریق می کنند که نفــت فوران کند و بالا 
بیاید،یا بــه صورت طبیعی نفــت در کنار 

گاز اســت، مــا نفت را برداشــت می کنیم 
امــا نمی توانیم گازش را مهــار کنیم چون 
گارهای فلِرِ نیاز به فناوری های خاص خود 
دارد و ما نمی توانیم آن را برداشــت کنیم، 
این گاز در حال سوختن است و با این اتفاق 
هم فضای اطراف شــهرها و هم کره زمین 
را آلوده می کنیــم، ضمن اینکه خودمان را 

از این منابع نفتی و گاز محروم می کنیم.«
از او پرســیدیم که با این توضیحات تعطیلی 
ادارات و مدارس تاثیری در مصرف گاز ندارد 
و عمده تعطیلی ها باید برای نیروگاه ها باشد 
و محمدی در پاســخ یه این ماجرا می گوید: 
»نکته این است که تعطیل کردن مدرسه ها 
و اداره ها بیشــتر یک مسکن است تا از این 
شرایط عبور کنیم، درســت مانند وضعیت 
آلودگی هوا کــه دعا می کنیم بــاد بیاید و 
بعد از ۲۴ ســاعت دوباره وضعیت مانند قبل 
می شــود. دولتمردان هــم الان در حال دعا 
هستند که هر چه سریع تر سرما کاهش پیدا 
کند و مصرف گاز پایین بیاید، تعطیل کردن 
اوضاع فعلی به خودی خود بد نیســت چون 

چاره دیگری نداریم. اداره ها و مدرسه های ما 
یکی از بدترین مصرف کنندگان ســوخت در 
کشور هستند که در ادامه به آن می پردازیم، 
امــا بازگردیم بــه همان مســئله که وقتی 
دولتمردان و مسئولین ارشد کشور نمی توانند 
با دنیا معامله انجام دهند، نتیجه اش می شود 
اینکه نیروگاه های مــا با ۳۰ درصد راندمان 
کار می کنــد، توانایــی جمــع آوری و حفظ 
گازهای فلِرِ را نداریم و از یک منابعی مانند 
پارس جنوبی هم نمی توانیم درست استفاده 
کنیم. قطر به ســرعت از این منابع برداشت 
می کند و به زودی هم تمام خواهد شد، این 
درحالی اســت که ما حدود ۲۷ تا ۳۰ سال 
است که مشغول ســرمایه گذاری در پارس 
جنوبی هســتیم، اما هنوز نمی توانیم گاز را 
به مقدار مناسب برداشت کنیم و این قسمت 
اصلی ماجرا اســت که نقــش دولت در آن 

پررنگ است.«
او دربــاره نقش مــردم در ایجــاد چنین 
وضعیتی می گوید: »بخش اول ایجاد چنین 
مشکل هایی دولت اســت و بخش دوم آن 
مردم هســتند. عموم مردم نــه تنها گاز را 
بلکه ســوخت و انرژی را بســیار بد مصرف 
می کننــد. رخ دادن این ماجرا به این خاطر 
است که یک آموزه های بسیار اشتباهی در 
ذهــن مردم ما ایجاد شــده با این مضمون 
که ما کشــور بســیار ثروتمندی هستیم و 
این جمله از اول انقلاب تا کنون دائم تکرار 
شــده است و باعث شــده که مردم به این 
ماجرا فکر کنند حالا که ماثروتمند هستیم، 
بیشــتر از این موقعیت اســتفاده کنیم، به 
همیــن دلیل وقتی به یک نفــر می گوییم 
شــعله اجاق گازت را کم تر کن سوخت را 
بیهوده می ســوزانی در پاسخ می گوید همه 

اســتفاده کردند حالا نوبت ما که شــد این 
شــعله گاز را هم کم کنیــم و این ماجرا به 
خاطر آموزه های اشــتباه است و به همین 
دلیل ســهم مردم در به وجود آمدن چنین 

شرایطی را اصلا ناچیز نمی دانم.«
اینکه  این فعــال محیط زیســت ضمــن 
هم مــردم را مقصر بــه وجودآمدن چنین 
شــرایطی می داند، هم دولــت را می گوید: 
»نتیجــه نهایی کــم کاری دولــت و مردم 
می شود اینکه ما در یک شرایطی مثل الان 
مجبور به تعطیلی می شــویم که یک ضرر 
بزرگ مالی به اقتصاد مردم و ضرر آموزشی 
برای آموزش و پرورش و دانشگاه ها است و 
این را هم باید بدانیم که این تعطیلی ها راه 
پایداری نیســت و بیشتر مانند یک مسکن 

عمل می کند.«
او درباره راهکار بهبود این شــرایط به جای 
تعطیلی ادامه می دهد: »مســئله ای که من 
روی آن بســیار تاکید دارم این اســت که 
کشــور ما باید به ســمت تعامل درست با 
دنیــا گام بردارد تا بتوانیــم از فناوری های 
جدید بهره بــرداری کنیم. مــا در خودرو، 
مصــرف انرژی در نیروگاه هــا، کارخانه ها و 
خانه ها مشکل مصرف ســوخت داریم و به 
واسطه تحریم هایی که روی ما اعمال شده، 
نمی توانیم از تکنولوژی های روز دنیا استفاده 
کنیم و نکته بعد اینکه یک فقر عمومی روی 
مردم تحمیل شــده که اگر من هم بخواهم 
برای کاهش مصرف انرژی کاری انجام دهم 
بنیــه مالی آن را ندارم بــه طور مثال یکی 
از کارهایی کــه می توان انجام داد دوجداره 
کردن پنجره هاست که تا ۱۵ درصد مصرف 
ســوخت را کاهش می دهد اما معمولا وسع 

مالی به انجام این کار نمی رسد.«

بررسی اقدامات مسئولان درباره سرمای هوا در گفت وگوی»همدلی« با کارشناس محیط زیست 

باید دعا کنیم هوا گرم شود

همدلی| ستاره لطفی-  سرمای هوا در کنار مشکلات وسایل 
گرمایشــی، آفت جان کارگران شده اســت. در این روزهای 
سرد، کم تر روزی است که خبر مرگ گارگری به خاطر وسایل 
گرمایشــی ناایمن، بر تارنمای رسانه ها قرار نگیرد. آتش یا گاز 

سمی در بیست و یک روز، مرگ ۱۷ کارگر را رقم زده است.
غروب سه شــنبه بیست دیماه، حادثه آتش سوزی در  شرکت 
لابراتورهای »سیانس« در شهرک صنعتی البرز قزوین، منجر 
به مرگ چهار کارگر و ســوختگی بالای دو کارگر دیگر شد. 
علت حادثه انفجار گاز پروپان ناشــی از سوراخ نمودن ظروف 
اســپری های تتراسایکلین برگشتی از ســوی مشتری که در 

مجاورت آن کارگران با افروختن آتش، مشغول بازیابی بودند.
این شــش کارگر مشــغول بازیابی و خالی کردن مایع درون 
ظروف با یک قطعه فلزی بوده اند تا گاز آن ها تخلیه شــود که 
ناگهان با حرارتِ بخاری هیزمی که آنها برای گرم کردن محیط 
کا خــرود ایجاد کرده بودند، ایــن ظروف یکی پس از دیگری 

منفجر می شوند و مرگ دلخراش چند کارگر را رقم می زند.
هجدهم دی ماه، چهار کارگر یک کارگاه زغال سازی درحوالی 
روســتای »کورانه« بر اثر انفجار منبع گاز به شــدت مصدوم 
شدند. همان هجدهم دی، یک آتش سوزیِ دلخراش دیگر هم 
به وقوع پیوسته است، آتش سوزی در خط لوله پنتان پالایشگاه 
بیدبلند خلیج فارس که موجب مرگ یک کارگر واحد تعمیرات 

شد.
چهار روز قبل، چهاردهم دی ماه، بازهم در یک حادثه  دلخراش 
دیگر، سه کارگر قربانی ناایمنی وسایل گرمایشی و آتش سوزی 
شدند، آتش سوزی در کانکس استراحت کارگران معدن خاک 
صنعتــی فاطمیه واقع در جــاده اردکان به چوپانان، منجر به 
مرگ ســه کارگر شد؛ در این معدن، کارگران در کانکس های 

استراحت از حداقلی ترین امکانات گرمایشی محروم بوده اند.
یک روز قبل، سیزدهم دی ماه، بازهم وسایل گرمایشی حادثه ی 
مرگبار آفریدند، سه کارگر کچ کار درشهرک »سنقرآباد« بخش 
بیستون از توابع شهرستان هرســین استان کرمانشاه هنگام 
استراحت بر اثر استنشاق گاز سمی در محل سکونت جان خود 
را از دست دادند. در همان سیزدهم دی، انفجار کوره ذوب آهن 
در کارخانه »ذوب ریزان شرق پایتخت« واقع در بخش ایوانکی 
شهرستان گرمسار منجر به مرگ یک کارگر و مصدومیت پنج 

کارگر دیگر شد.
دهــم دی، دو کارگر یک کارواش در اســلام آباد غرب بر اثر 

گازگرفتگــی جان باختند. چهــارم دی، هفت نفر از کارگران 
معدن ســنگ فلورین واقع در روستای تویه دامغان در محل 
استراحتگاه شان با یک بخاری نفتی چکه ای اقدام به گرم کردن 
خود کرده بودند که بخاری به دلیل جمع شــدن گاز ناگهان 
منفجر می شــود، در این حادثه ســه کارگر جان باختند، در 
همیــن روزها دو نفر از مصدومانِ حادثه ی مینی بوس بروجن 
نیز پس از تحمل چندین روز رنج و درد، در بیمارســتان جان 

باختند.
حادثه بروجن نیز تراژدی دیگری اســت که آن هم وســایل 
غیراســتاندارد گرمایشــی آن حادثه تلخ را رقم زد. ساعت ۶ 
و ۳۰ دقیقه صبح روز دوشــنبه ۲۱ آذرماه مینی بوس حامل 
کارگران سردخانه بهار در محور نقنه-دهاقان دچار حریق شد 
و باعث مرگ ۵ نفر شد. علت این حادثه، آتش سوزی پیک نیکی 
گزارش شــد که به عنوان وسیله گرمایشی داخل مینی بوس 

استفاده شده بود. 
 افزایش آتش سوزی ناشی از ناایمنی 

افزایش چشم گیر حوادث آتش سوزی در پاییز و زمستان امسال 
را می توان به فقدان تفکرایمنی در محل کار و همچنین ضعف 
نظارتی در این محل دانســت. البتــه به این مولرد باید ضعف 
فرهنگ ایمنی در بین کارگران و همچنین مردم نیز اضافه کرد. 
در موضوع حوادث ناشی از کار اگرچه معمولاً انگشت اتهام به 
سمت کارفرما است، اما نباید از ضعف فرهنگ ایمنی در بین 
کارگران نیز غافل بود، برخی از کارگران به دلیل عدم آموزش 
و آگاهی موضوع ایمنی را بی اهمیت قلمداد می کنند و رعایت 
نکردن آن را به نوعی شهامت و جسارت تلقی می کنند. با توجه 
به این نوع نگاه به فرهنــگ ایمنی، تقویت این فرهنگ برای 

کاهش حوادث شغلی لازم و ضروری به نظر می رسد.
ضعف فرهنگ ایمنی فقط مختص به قشر کارگر نیست و گویا 

این ضعف عمومیت دارد. آمار بالای سوختگی در کشور خود 
شــاهدی بر پایین بودن فرهنگ ایمنی در بین مردم اســت. 
همین چندی پیش محمدجواد فاطمی؛ رئیس انجمن حمایت 
از بیماران سوختگی درباره آمار بروز سوختگی در کشور، گفت: 
سالانه ۳۰ هزارنفر ســوختگی های جدی دارند که مجبور به 
بستری در بیمارستان ها می شــوند که حدود ۳۰۰۰ نفر آنها 

جان خود را از دست می دهند.
گفتنی است سوختگی یکی از ۱۰حادثه مرگ آفرین در ایران 
است که هم جان می گیرد و هم هر سال هزاران نفر را مصدوم 

و راهی بیمارستان می کند.
 کارگران ایرانی  با حادثه و مرگ در محل کار بیگانه 

نیستند
البته کارگران با مرگ در محل کار بیگانه نیســتند. به تازگی 
مدیرکل پزشــکی قانونی استان تهران گفته است در سه ماهه 
نخست سال جاری فقط در استان تهران نزدیک به ۱۰۰۰نفر 
به خاطر آســیب های ناشــی از کار به پزشک قانونی مراجعه 

کرده اند.
همین چندماه پیش علی حســین رعیتی فــرد، معاون وزیر 
کار نیز گفت: ســالانه ۱۳هزار حادثه ناشی از کار در ایران رخ 
می دهد که ۷۰۰ تا ۸۰۰مورد آن به فوت منجر می شود. چند 
سال پیش سازمان پزشکی قانونی کشور نیز اعلام کرد: ۱۶هزار 
نفر در حوادث شــغلی یک دهه اخیر جان باختند. بر اساس 
این گزارش طی ۱۰ســال گذشته )۱۳۸۷ تا ۱۳۹۶(، ۱۵هزار 
و ۹۹۷نفر در حوادث ناشــی از کار جان خود را از دست دادند 
کــه ۱۵هزار و ۷۶۷نفر از این افراد مــرد و ۲۳۰نفر زن بودند. 
آمارهای جهانی نیز بر وضعیت بد ایمنی کارگران ایرانی صحه 
می گذارد.بر اساس گزارش های سازمان های جهانی، ایران در 
زمینه رعایت مسائل ایمنی کار در میان کشورهای جهان رتبه 

۱۰۲ را به خود اختصاص داده  که رتبه بسیار ضعیفی است.
آمار حوادث ناشی از کار زمانی تلخ تر جلوه می کند که بدانیم 
این آمار در برخی از کشورها به صفر نزدیک شده است. البته 
نباید این موضوع را ازنظر دور داشــت که آمار رسمی همیشه 

میزانی کمتر ازآنچه در واقعیت اتفاق افتاده را نشان می دهد. 
حوادث ناشــی از کار یک مشــکل جهانی است.پژوهش های 
صورت گرفته نشــان می دهد که همه ساله در جهان، بیش از 
یک میلیون نفر براثر حوادث ناشی از کار جان خود را از دست 

می دهند و عده بسیاری دچار آسیب های جدی می شوند.

مرگ 1۷ نفر 21 روز بر اثر آتش سوزی  در کارگاه ها؛

آتش ناایمنی برجان کارگران


